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JACOB HOLM 

18/3 1888 - 20/ 11 1962 

Jacob Holm er død. Disse ord måtte gøre indtryk på en
hver dansk forstmand, gammel eller ung. For han var jo den 
mest levende af alle landets ældre skovl'idere. Altid til stede 
hvor forstm ænd samledes, altid deltog han ivrigt, ofte liden
skabeligt i vore diskussioner. En uforfærdet, uforblommet 
taler, der kunne udtrykke sine meninger i de kraftigste ord 
og gestus, men aldrig efterlod disse diskussioner blot et skår 
i den venskabsfølelse han nærede overfor et meget stort tal 
af sine fagfæller, eller i disses følelser for ham. 

Jacob Holm havde et langt liv som udøvende forstmand 
bag sig, da et hjerteonde, efter få dages sygdom, sluttede et 
virkerigt liv . Han havde vel besluttet, ikke uden vanskelig
hed, at forlade sin gerning efter sit fyldte 75. år, men han 
nåede ikke en pensionists stilfærdige tilværelse. 
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Jacob Holm var søn af godsejer Viggo Holm, og blev født 
på Ellingegård 1888. I 1914 blev han forstkandidat og sam
me år ansat som forstassistent på Svenstrup skovdistrikt, 
hvor han også havde tilbragt sit sidste elevår. I 1918 antog 
lensgreve Raben-Levetzau Holm som skovrider for grevska
bet Christiansholm (Ålholm) og Bremersvold distrikter. I 
1937, efter at Baron I. O. Raben-Levetzau var blevet ejer af 
disse skove, overtog Holm også ledelsen af baronens sjæl
landske skovdistrikt, Beldringe-Lekkende. 

I sit syn på skovbrug og sin indstilling til skovnaturen var 
Jacob Holm tydeligt påvirket af Frants Muus, hans arbejde 
i skoven præget af intuitiv forståelse og kærlighed til opga
ven. 

Et ruf de smukkeste resultater nåede han i sin behandling 
af afd. I 70 i Roden skov, som han selv har beskrevet i dette 
tidsskrift, 1940, her satte han sig selv, men også Frants 
Muus, et smukt minde. 

De fleste der har udrettet noget betydeligt, ikke mindst 
indenfor skovbruget, har været drevet af en vis optimisme, 
som har gjort vejen frem lettere. Jacob var ikke optimist, og 
i de kræfter der drev ham frem mod det han udrettede, 
måtte hans stærke pligttroskab overfor den betroede opgave, 
derfor spille en afgørende rolle. 

Der kan drives skovbrug på mange måder, som hver især 
kan siges at være rigtige, ud fra sine forudsætninger. Jacob 
Holm stræbte i sin skovbehandling at tilgodese godsernes 
og ejerens interesse. Denne indstilling forblev heller ikke 
upåskønnet. Ved Jacob Holms 40-årige skovriderjubilæum 
gav baron Raben ham og hans frue en rejse til det vestlige 
Canada, hvor de besøgte deres søn, forstkandidat Jacob 
Holm. Denne rejse var en slor oplevelse for den gamle skov
rider, der følte sig tiltrukket af den nye verdens dimensioner 
og vendte beriget hjem, han blev aldrig for gammel til at 
lære. 

Jacob var ikke systematiker eller skematiker, og den, der 
kun kendte ham fra ekskursioner på fremmede distrikter, 



551 

kendte ikke Jacob Holm. I de skove, hvor han havde sin ger
ning, var han til den mindste delailIe fortrolig med natur 
og vilkår - ikke mindst når man gik med ham og talte på 
tomandshånd, blev man overvældet af den erfaringsrigdom, 
hans iagttagelsesglæde havde samlet ham, - og skovbehand
lingen på Sydøstlollands lerede, forårssene jorder, under 
vanskelige vilkår, den havde han i sin hule hånd. 

Et tegn på den tillid man nærede til Jacob Holm i den 
landsdel hvor han havde sit væsentligste virke, er det, at han 
valgtes til formand for Lolland-Falsters salgskreds allerede 
i 1925, og si.den genvalgtes, så han beholdt denne tillidspost 
og, som følge heraf, var medlem af Dansk Skovforenings 
handelsudvalg lige til sin død. 

Også i denne side af sin virksomhed lagde skovrider Holm 
sin iver og interesse. I handelsudvalget var hans indlæg og 
standpunkter ofte påvirket af en pessimistisk præget forsig
tighed, som dog aldrig forhindrede hans positivitet i at slå 
igennem. 

Jacob Holm var også nogle år medlem a,f Dansk Skovfor
enings repræsentantskab. 

Med Jacob Holm er en af vort fags særprægede og frodigt 
skabende personligheder gået bort. 

Vi vil hæge og ære dit minde. 
Just Holten. 

Mindeord om skovrider Jacob Holm af o. Mahrl-Olsen 

ved LOLLAND-FALSTERS SALGSKREDSM0DE DEN 3/12 1962. 

Ved mødet her den 10. oktober bad skovrider Holm, om 
der måtte blive valgt en suppleant, der kunne afløse ham til 
foråret, eller som kunne træde til, »hvis noget menneskeligt 
skulle hænde ham«. 

Allerede en halv snes dage efter ringede skovrider Holm 
mig op og bad mig overtage hvervet som formand, da han 
følte sig for træt til at fortsætte. Men lidet anede jeg, og 
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intet tydede ej heller derpå, at afslutningen var så nær fore
stående. J eg havde glædet mig til på dette første møde at 
kunne bringe ham selv en varm tak fra kredsen for de 
mange år, men den 20. november afgik skovrider Holm ved 
døden, 74 år gammel. 

S,iden 1925 havde skovrider Holm været formand for 
Lo.J\and-Falsters salgskreds, og det er med stor tak og tak
nemmelighed vi i dag mindes hans indsats her. En tak for 
det store arbejde han ydede her gennem de mange år, hvor 
ikke mindst krigsårene og stavtræfordelingen gav mange 
problemer, og for den elegante og festlige måde, han ledte 
disse møder på. 

Ikke mindst for os, hans kolleger og kammerater, er det 
svært at forstå , at dette levende menneske ikke mere er 
iblandt os. Ekskursioner sammen med ham i skoven, navn
lig i vores lille sluttede kreds, blev en fest på grund af den 
glødende interesse, hvormed han gik op i skovbrug, og den 
inspirerende og inciterende måde, på hvilken han diskute
rede alle problemer. 

Aalholm skove står i dag som et smukt minde over ham, 
præget af hans virke gennem næsten 50 år, men også ud 
over Aalholms grænser, tmr jeg han har haft betydning for 
Lolland-Falsters skovbrug ved at virke inspirerende på sine 
kolleger. 

Det er en af dansk skovbrugs markante skikkelser, der er 
gået bort, og som i sjælden grad efterlader en tom plads. 

I taknemmelig erindring om hans gerning her som for
mand i næsten 40 år, som den benådede forstmand og som 
den strålende ko.J\ega og kammerat, vil jeg gerne have lov 
at udtale et 

ære være skovrider Jacob Holms minde! 
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OPFØRELSE AF BYGNINGEH 

PÅ FREDSKOVSPLIGTIG GRUND 

Af sekretær i landbrugsministeriet H. WULFF 

1. De senere års omfattende byggeri har bevirket, at land
brugsministeriet og statens skovtilsyn, der administrerer 
skovl oven af 1935, i stigende omfang bliver stillet overfor 
problemer vedrørende bebyggelse på fredskovspligtige area
ler. 

Byerne vokser, og efterhånden som skovarealer omgives 
af bebyggelse, kan der blive tale om at opgive skovdriften og 
bebygge skovgrunden. Efterspørgslen ·af sommerhusgrunde 
er også stigende, og 'sommerhusene ønskes naturligvis op
ført i så tiltalende omgivelser som muligt, f.eks. nærved eller 
inde i skov. Militærets og civilforsvarets byggeri er blevet 
omfattende i den sidste halve snes år, og depoter, meldecen
traler m.v. ønskes undertiden anbragt skjult i skovbevoks
ning. 

I det følgende skal redegøres for enkelte af de retlige 
spørgsmål, som denne udvikling stiller s·kovmyndighederne 
overfor, når der er tale om opførelse af bygninger på fred
skovspligtige arealer, og for administrationens praksis 
på dette område. 

2. Bebyggelse af fredskovspligtig grund er som hovedregel 
ikke tiHadt efter skovloven af 1935. Dette siges ikke udtryk
keligt i 'skovloven, men følger af lovens § 6, stk. 1, hvorefter 
»fredskovspligtig grund 'skal holdes bevokset med træer af 
en sådan art og beskaffenhed samt i et sådant antal, at de 
danner eller ved fortsat vækst indenfor et rimeligt tidsrum 
kan komme til at danne 'sluttet skov af højstammede træer.« 
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Det havde dog været at foretrække, om loven havde inde
holdt en bestemmelse, der udtrykkeligt tog stilling til, i hvil
ket omfang man må bygge på fredskovs pligtig grund, da § 6, 
stk. 1, ikke er helt fyldestgørende på dette punkt. 

Man må således uanset ordlyden af § 6, stk. l, kunne op
føre bygninger, som s'kovens drift nødvendiggør, da bestem
melsen selvfølgelig ikke kan være til hinder for, at fred
skovspligtige arealer holdes ubevokset, når det er påkrævet 
af hensyn til skovdriften. Dette gæ lder arealer, der er ud
lagt som brandbælter, veje for skovens personale m .m ., og 
det må også gælde areal er, hvorpå der opføres for eksempel 
lagerskure til træeHekter og tjenesteboliger til forstperso
nale (jfr. meddelelser fra Statens Skovnævn, Dansk Skovfor
enings Tidsskrift 1937, side 538) . Der må dog foreligge et 
virkeligt behov for bygningen. Ikke enhver skov har brug 
for en bestyrer, arbejder eller opsynsmand med bolig i s-ko
ven, og hvis skoven allerede har tjenesteboliger eller red
skabsskure nok, må der ikke opføres flere. 

Skovloven tager ikke stilling til spørgsmålet om, hvorvidt 
man må genopføre eller foretage udvidelser af bygninger, 
der er opført på fredskovspligtig grund, før loven trådte i 
kraft. Det antages, at § 6, stk. 1, er til hinder herfor, selvom 
nedrivning af sådanne bygninger som regel ikke kan kræves , 
da bebyggelse i fredskov under skovforordningen af 1805 
vist nok kun var ulovlig i tilfælde af forudgående rydning, 
og da krav om fjernelse kun kunne gennemføres mod den 
ejer, der selv havde bygget. 

Endelig fremgår det ikke helt klart af skovl oven, i hvilket 
omfang der m å bygges på ubevoksede fredskovsarealer. 

§ 6, stk . l, er ganske vist ensbetydende med, at hidtil ube
voksede fredskovsarealer skal tilplantes og således ikke kan 
benyttes til andet formål, medens fredskovsgrund, der ryd
des, skal forsynes med ny bevoksning, der opfylder bestem
melsens krav. 

Der kan imidlertid i fredskovene eller i deres umiddel
bare nærhed være arealer, der omfattes af fredskovspligten, 
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men som på grund af jordbundens beskaffenhed eller andet 
ikke kan holdes bevokset som krævet i skovlovens § 6, stk. 
1. Det må formodes, at sådaJ,ne arealer ikke må bebygges, 
hvis det medfører skade på den nærliggende bevoksning. 
eller hvis bygningen vil være til gene for skovdriften. 

Der forekommer også fredskovsarealer, der ifølge lovens 
udtrykkelige bestemmelse kan holdes ubevokset. Dette gæl
der navnlig de til fredskove hørende markarealer, enge, tje
nestejorder m.m., men kun »så længe de bevares som sådan
ne «, lovens § 6, stk. 5. Denne bestemmelse forstås således, at 
arealerne skal tilplantes, når deres hidtidige ,anvendelse op
hører, og de må følgelig ikke kunne inddrages til bebyggelse, 
der ikke er påkrævet af hensyn til -driften af tjenestejorden 
m.m. (eller af fredskoven). 

3. Bestemmelsen i skovlovens § 6, stk. 1, kan fraviges af 
landbrugsministeriet. Ministeriet 'kan således (efter forud
gående høring af Statens Skovnævn) helt ophæve fredssl<ovs
pligten, »hvor privat bebyggelse eller offentlige anlæg gør 
del rimeligt at opgive skovdriften«, lovens § 5a, eller hvis 
ejeren vil flytte fredskovspligten over på et ikke-fredskovs
pligtigt areal, der er egnet til skovdrift, § 5b. Landbrugsmini
steriet kan også indskrænke sig til i medfør af lovens § 7, 
stk. 2, at fritage ejeren fra pligten til at holde skov på are
alet, der iøvrigt vedbliver med at være undergivet fredskovs
pligt. 

Skovlovens § 5a er navnlig anvendt med hensyn til mindre 
skovbevoksninger uden større forstlig eller æstetisk værdi, 
eller hvor der knytter sig en betydelig offentlig interesse til 
byggeriet. Endvidere er § 5a anvendt på plantager, der er 
oprettet ved Det danske Hedeselskabs medvirken, idet fred
skovspligten i et vist omf'ang ophæves på sådanne planta
ger mod, at ej eren tilbagebetaler det i sin tid ydede statstil
skud med renter til statskas-sen. 

Landbrugsministeriet må imidlertid være noget tilbage
holdende med at tillade byggeri for at undgå, at den stigende 
byggeaktivitet gør for store indgreb i landets skovbestand. 
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De fleste tilladelser meddeles derfor i henhold til skovlovens 
§ 5b, således at fredskovspligten ophæves på det areal, der 
ønskes bebygget, på vilkår, at der lægges fredskovspligt på 
et vederlagsareal, hvis størrelse, form, bonitet og tilplant
ning skal godkendes af skovtilsynet. Afslag er dog meddelt, 
for eksempel hvor der har været tale om en skovfattig egn, 
eller hvor s,koven har haft en særlig æstetisk værdi. 

Skovlovens § 7, stk. 2, er benyttet i tilfælde, hvor bebyg
gelsen vel findes rimelig, men hvor ophævelse af fredskovs
pligten på byggegrunden ikke findes praktisk, fordi det ville 
være til skade for den omliggende skov, hvis der som indhak 
i denne lå et areal, hvorover ejeren havde fået helt fri 
rådighed. 

Endvidere er § 7, stk. 2, anvendt med hensyn til bygninger 
lil skovens drift (f.eks. redskabshuse og tjenesteboliger, der 
vel ikke er så nødvendige .for skovdriften, at de kan opføres 
uden landbrugsministeriets tilladelse, men som dog er til så 
stor gavn for skoven , at det er rimeligt at tillade opførelse) . 
Beboelseshuse for skovejerne selv tillades undertiden også 
opført efter § 7, stk. 2, især når ejeren ikke har anden mu
lighed for at bo nærved sin skov. Endelig er bestemmelsen 
anvendt på bebyggelse, der ikke antages at have varigere 
karakter, Leks. militære anlæg. Tilladelsen hetingesofte af, 
at bygningernes udseende godkendes af naturfredningsnæv
netsamt af, at bygningerne fjernes, og arealet tilplantes, når 
de ikke længere anvendes til det pågældende formål, eller 
den for tilladelsen givne frist er udløbet . Undertiden kræves 
der tinglyst en dekl,aration herom på ejendommen. 

Landbrugsministeriet følger ikke faste retningslinier ved 
administrationen af skovlovens § 50g § 7, stk. 2, men fore
tager en konkret bedømmelse af hvert enkelt sag, hvorved 
der ses både på skovens produktive og til en vis grad også på 
dens æstetisk-naturfredningsmæssige værdi, idet skovene 
fredes både af hensyn til landets produktion af træ og på 
grund af deres betydning for landskabsbilledet og befolk
ningens friluftsliv. 
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Som følge heraf indhenter landbrugsministeriet til brug 
ved sagens afgørelse en udtalelse fra statens skDvtilsyn, der 
yder ministeriet fDrstkyndig bistand ved SkDvlDvens admini
stratiDn, ligesom vedkDmmende fredningsnævn i almindelig
hed høres, hvis der knytter sig en særlig naturfrednings
mæssig interesse til bevarelsen af den pågældende SkDV
bevoksning. 

Endvidere fDrelægges sagen selvfølgelig f Dr frednings
nævnet, hvis det kan ses, at bebyggelsen også kræver tilla
delse efter naturfredningsiDven, navnlig dennes § 25, stk. 2, 
hVDrefter der SDm regel kun med nævnets tilladelse må byg
ges indenfor en afstand af 30.0 m fra visse Dffentlige skDve 
Dg private skove på 20 ha Dg derover. (Bestemmelsen anta
ges af fredningsmyndighederne også at omfatte byggeri inde 
i selve skDven, hvis bebyggelsen medfører- forstyrrelse af 
skDvbrynet eller opføres på større åbne områder i skoven). 
DerimDd kommer naturfredningsiDvens § 22, stk. 1, der 
blev indføjet i IDven i 1961 Dg hVDrefter der normalt ikke 
uden fredningsnævnets tilladelse må opføres bygninger uden 
fm byer Dg bymæssige bebyggelser m.m., ikke på tale i denne 
forbindelse, da bestemmelsen efter Dverfredningsnævnels DP
fattelse ikke finder anvendelse på fredsko-vspligtige arealer. 

4. Et særligt spørgsmål er, Dm man uden tilladelse fra 
landbrugsministeriet kan Dpføre bygninger på fredskov-sare
aler i strid med skDvlovens § 6, stk. 1, når bebyggelsen sker 
i henhDId til anden lDvgivning m.m., f.eks. eksprDpri,atiDns
love Dg de i medfør af bygningslDvgivningen udarbejdede by
planer, byudviklingsplaner Dg lign. 

Det antages, at skDvlovens fredskDvsbestemmelser må vige 
f Dr ekspropriatiDn i henhDId til en IDV, der entydigt angiver 
skovarealets identitet og Dm fang, idet skDvloven i dette til
fælde fortrænges af en nyere og mere speciel IDV . Det sam
me gælder, når det er helt klart, at ekspropriatiDnslDvens 
fDrmål ikke kan realiseres, hvis ikke netDp de pågældende 
fredskDvsarealer eksproprieres (jfr. artikel af Popp-Madsen 
i Dansk SkDvforenings Tidsskrift årgang 1939, s. 342 ff.). I 
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lov nr. 410 af 12. juli 1946 om civile, offentlige lufthavne be
myndigedes ministeriet for offenUige arbejder således til at 
udvide bl.a. Rønne lufthavn, og da formålet med denne be
stemmelse kun kunne realiseres ved inddragelse af nærlig
gende fredskovsarealer, var landbrugsministeriet ,af den op
fattelse, at disse arealer kunne eksproprieres og eventuelt 
bebygges uden særlig tilladelse fra ministeriet. 

De ,fleste ekspropriationslove indeholder dog kun en mere 
almindelig bemyndigelse for myndighederne til at ekspro
priere til visse formål, jfr. med hensyn til bebyggelse for 
eksempel § 61, stk. 1, i bekendtgørelse nr. 220 af 18. juni 
1958 af lov om folkeskolen: «De til opførelse af skolebyg
ninger, gymnastikhuse og lærerboliger .. fornødne grund
stykker kan erhverves ved ekspropriation«. 

Fredskovsbestemmelserne antages ikke at vige for ekspro
priation i henhold til lovbestemmelser af denne art. Dette 
er, for så vidt angår ekspropriation til vej anlæg, statueret i 
en højesteretsdom af 11. februar 1947 (kommenteret af 
VAGN AAGESEN i Dansk Skovforenings Tidsskrift 19,47, side 
197). I dommen anføres, at den nærmere ordning af og vide 
adgang til vej ekspropriationer ikke giver betryggende sik
kerhed for, at de bag fredskovspligten liggende 'samfunds
interesser varetages på betryggende måde ved ekspropria
tionsforretningen, medens skovlovens § 5, der giver land
brugsministeriet hjemmel til at ophæve fredskovspligten i 
anledning af offentlige anlæg, gør det muligt at tage hensyn 
til de med vej anlæg forbundne 'interesser. Denne dom an
tages også at have gyldighed ved ekspropri'ation til andre 
formål end vejanlæg, for eksempel til bebyggelse. En kom
mune, der har ment sig berettiget til at ekspropriere et plan
tageareal til opførelse a;f en skole i henhold til folkeskole
lovens § 61 uden at indhente dispensation fra landbrugsmi
nisteriet, er således af ministeriet blevet henvist til at an
søge om ophævelse af fredskovspligten mod udlæggelse af et 
passende vederlagsareal. Militære anlæg, hvortil der i lov nr. 
225 af 11. juni 1954 er hjemmel til at ekspropriere de for-
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nødne arealer, opføres i praksis også kun med landbrugs
ministeriets samtykke på fredskovspligtig grund. 

Det forekommer, at et fredskovspligtigt areal ved by
plan (dispositionsplan), eller bygningsvedtægt udlæg
ges til bebyggelse eller ved byudviklingspl,an inddrages i 
inderzone. Skovejeren må dog til trods herfor respektere 
byggeforbudet i skovlovens § 6, stk. 1. Planerne indeholder 
intet pålæg om bebyggelse, men fastsætter blot de rammer, 
indenfor hvilke bebyggelse skal ske, hvis ejeren beslutter 
sig hertil, og denne må i så fald søge at opnå de fornødne 
dispensationer fra lovbestemmelser, der måtte væ re til hin
der 'for byggeriet, f.eks.landbrugsloven, naturfredningslo
ven og skovloven. 

Det burde dog vedet samarbejde mellem myndighederne 
undgås, at fredskovsarealer inddrages til bebyggelse ved de 
omhandlede planer, medmindre det kan godkendes af skov
myndighederne. Et sådant samarbejde er dog i alminde
lighed ikke etableret, og der er forekommet tilfæ lde af, 
at en kommune ved dispositionsplan har udlagt fredskovs
arealer til industri- og villabebyggelse, hvorpå landbrugs
ministeriet ikke har ment det rigtigt at ophæve fredskovs
pligten. 

5. Ovenstående fremstilling skal afsluttes med et par be
mærkninger om bebyggelse, der er foretaget i strid med 
skovlovens § 6, stk . 1. Dette forhold kan medføre bødestraf 
efter lovens § 13, og ejeren kan dømmes til at fjerne byg
ningen. I et enkelt meget groft tilfælde af rydning af ca. 
40 ha 'skov til opførelse af herregårdsbygninger blev skoven 
desuden med hjemmel i skovlovens § 15, nr. 2, ved offentlig 
foranstaltning taget i forstmæssig drift for ejerens regning. 

Normalt får ejeren dog en ,kort frist til at fjerne bygnin
gerne og retablere arealet, og såfremt dette sker, foretages 
ikke videre. Når forseelsen er undskyldelig eller af ringe 
betydning, tillades det undertiden, at bygningerne bliver 
stående evt. for et nærmere fastsat åremål, for ejerens leve
tid, eller sålænge de anvendes til deres hidtidige formål, 
mod at de til sin tid fjernes, og arealet gentilplantes. Herom 
må der evt. tinglyses en deklaration på ejendommen. 
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KAN NETTOUDBYTTET FORØGES? 

Af amanuensis S. AGGEH-NIELSEN 

Indledning. 
Udgiftssiden på skovregnskabet vokser med forøget hast, 

og fortjenstmarginen indsnævres stadig. Arbejdslønninger, 
funktionærlønninger, materialepriser, skatter og afgifter 
m.m. går stadig opad, medens priserne på de produkter, 
skovbruget skal leve af, kun er svagt stigende eller stagne
rende. Er skovbruget så tillige drevet sammen med land
brug, ser situationen endnu mere mørk ud for ejendommens 
indtjeningsevne. Alle landbrugets produktpriser er faldende, 
konkurrencen på verdensmarkederne er jernhård, politiske 
hensyn gør, at l,andbrugsproduktionen i andre lande sub
sidieres meget betydeligt. Det spørgsmål, der vel derfor nok 
hyppigst stilles i dagens skovbrug, lyder: »Hvor kan der 
spares?« Det er bydende nødvendigt, at nettofortjenesten 
forøges . At udtage større hugster er vel muligt, men kun 
over en kortere periode. Skovene er ikke så masserige mere 
som i gamle dage, og en forøgelse af hugsten giver kun til 
resultat, at skovene udhules og mister i værdi, samtidig med 
at de fremtidige indtægtsmuligheder formindskes . Spørgs
målet »Hvor kan der spares? « er derfor for mange skov
brugsejendomme et yderst alvorligt problem, og meget kan 
afhænge af, på hvilken måde problemet løses. 

Det er vanskeligt at spare, det er en kendt sag. Det er meget 
nemmere at udvide forbruget og udgifterne. De een gang på
løbne omkostninger har meget svært ved at fOTsvinde igen, 
processen kan siges til dels at være irreversibel. Derfor må 
man se sig om efter, om der er andre måder at forøge netto
indtægten på. Der er ikke andet for end at gå hele arbejds-
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Bøgekævler, 
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det sikkert virkende endrinholdige blandingspræparat mod: 
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tionen er tilstrækkelig til at sikre en fuldstændig bekæmpelse 

af museplagen. 

Mustex er et 20 %'s præparat, derfor den lave dosering. 
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gangen i virksDmheden efter Dg se, Dm det er muligt, måske 
ved hjælp af en lidt ukDnventiDnel tankegang Dg begrænsede 
investeringer, at få den samlede ejendDm til at yde betyde
ligt mere end før. Nu er det spørgsmålet Dm at spare, der er 
på tale, Dg stra ks bliver det nævnt, at det kDster noget -
en investering. Men sådan er vel næsten al struktur i en 
virksomhed - når den først er bygget ratiDnelt Dp efter man
ge års erfaringer Dg eksperimenter, kan det godt lade sig 
gøre at spare på flere punkter, men som regel ikke uden, at 
det kDmmer til at gå ud Dver indtægterne. Det er derfDr en 
farlig tankegang bIDt at skære udgifterne ned Dg så lukke 
øjnene f Dr, hvad der derved tabes. Tabene kan gDdt komme 
til at Dverstige det, der spares, Dg man er kDmmet ud i den 
stik modsatte situatiDn af, hvad der ønskedes. 

Det, der i stedet må fDretages, er en analyse af det gamle 
prDduktiDnsapparat, Dg spørgsmålet er så, hVDrledes det 
lader sig gøre ved de færrest mulige investeringer - for 
investeringer er nødvendige at fDret'age f Dr at ratiDnalisere 
Dg fDrbedre et prDduktionsapparat - at få det bedst mulige 
udbytte. Kan det lade sig gøre i en sparetid med små eller 
store midler at udnytte virksDmheden bedre og mere ratio
nelt, således at den giver de penge igen, der Dfres, med 
rcnte Dg rentes rente f Druden en ratiDnaliseringsgevinst? 

Indledningen kan måske pege derhen, at der i det følgende 
skal Dptages en diskussion,Dm man skal sætte een eller tre 
bøge på meteren, plante nåletræ eller løvtræ og lignende. 
Disse emner er imidlertid kulegravet så grundigt, at de vel 
er unødvendige at grave frem igen. De ting, der skal tages 
op til nærmere Dvervejelse, har hidtil ikke været debatteret 
med så stDr lidenskab, SDm de DvenfDr nævnte, men er lige 
så vigtige og absDlut en overvejelse værd. Det, der særlig 
skal berøres, er rent administrative prDblemer, ledelsens 
dispDsitiDnsmuligheder og mulige måder at løse nogle af 
prDblemerne på. 

Inden man begynder at se på enkeltheder i virksDmhedens 
drift, må det dDg erindres at uden fastsæUelseaf et drifts-
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formål kan der ikke skabes nogen rationel, kontinuerlig og 
sikker styring af en virksomhed. 

Korftidsplanlægning. 

Ses først på planlægningen af driften, hvorved forstås en 
fastsættelse af retningslinierne for den fremtidige aktivitet 
for eet enkelt område eller alle områder indenfor skovdrif
ten, kan - alt efter hvor langt et tidsrum planlægningen 
dækker over - sondres mellem korttids- og langtidsplanlæg
ning. Ved en korttidspl'anlægning forstås normalt en plan
lægning, der kun vedrører en enkelt budgetperiode, medens 
langtidsplanlægningen kan strække sig over et tidsrum af 
10-15 år. Sondringen mellem de to former for planlægning 
er ikke absolut. De to ting må ses i sammenhæng, idet kort
tidsplanlægningen, der detailleret angiver retningslinierne 
for driften indenfor budgetperioden, må være underordnet 
og i overensstemmelse med langtidsplanlægningen, der, un
der hensyntagen til driftsformålet, i grove træk angiver, 
hvol1ledes driften tænkes ført indenfor planperioden. 

Vi står idag i den situation, at industri og skovbrug, der 
faktisk er begyndt i hver sin ende af planlægningsintervallet, 
er ved at nærme sig hinanden på planlægningsområdet. 
Skovbruget begyndte først. Det er mange hundrede år siden, 
driften af 'skovene blev underlagt et nøje udtænkt system. 
Som det naturligt nok må være i en virksomhed, der arbej
der på meget langt sigt på grund af den biologiske nødven
dighed, og samtidig er i besiddelse af rigelig likvid kapital, 
blev det langtidsplanlægningen, man særlig lagde vægt på. 
Modsat startede industrien, der jo ikke har mere end godt 
hundrede år på bagen, og som i sin opbygning har været 
meget kapitalkrævende, med at se på, hvordan dagen i mor
gen eller den næstfølgende uge eller måned bedst kunne 
tilrettelægges. Med tiden er systemet blevet udbygget og for
bedret, og med de gode resultater, der har kunnet fremvises, 
har korttidsplanlægning vist sin store berettigelse. 

Efterhånden som industrien takket være mekaniseringen 
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er gået over til stordrift, og det personlige ejerforhold er 
blevet afløst af aktieselskabsformen, er det enkelte selskabs 
interessehorisont blevet udvidet betydeligt, og maner be
gyndt at få øjnene op for langtidsplanlægningens betydning. 
Industrien er hermed på dette område ved at komme på 
højde med skovbruget - men skovbruget er blevet stående 
på langtidsplanlægningen og har ikke lagt nogen særlig inter
esse for dagen med hensyn til korttidsplanlægningen. Der 
skal derfor i det følgende gives en kort orientering om denne 
form for arbejdstilrettelæggelse. 

En korttidsplanlægning foretages normalt bedst i for
bindelse med budgetteringen, ·idet planlægningen blot er en 
udvidelse og en i detailler gående beskrivelse af budgettet. 
Året bruges hyppigst som grundlag af hensyn til sammen
knytningen mellem virksomhedens regnskab og budgettet, 
foruden at året omfatter en d rifts rotation, samt er en til
strækkelig kort periode til, at der kan kalkuleres med en 
nogenlunde sikkerhed. Hvis regnskabsåret falder på et uhel
digt tidspunkt i forhold til arbejdsrotationen, kan det i nogle 
tilfælde være mere praktisk at udarbejde planen på et andet 
tidspunkt eller arbejde med perioder af kortere eller længere 
tid end et år. 

DetaHplanlægningen, der må dække hele arbejdsgangen 
på distriktet, kan indenfor skovbruget sikkert med størst 
fordel deles i to hovedgrupper: produktions- og salgsplan
lægning. Disse kan igen underdeles i en række delplanlæg
ninger, hver omfattende et naturligt sammenhørende be
grænset område som f.eks. kultur og planteskole, skovfor
bedringer, udbytte af træproduktionen samt samlegruppen 
diverse. 
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I produktionsplanlægningen foretages en opgørelse over: 
a) hvor arbejdet skal udføres, 
b) hvornår det skal påbegyndes, 
c) arbejdets omfang (kulturareal, vejlængde, m3 skovet 

træ og lignende), 
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d) hvor lang tid det vil tage, 
e) det forventede forbrug af materiale (planter, hegns

tråd, sten, grus, pæle m.v.), 
f) maskinforbrug. 

Posternes antal kan formindskes eller f0'røges alt efter 
virksomhedens behov. Ud fra forventede lønsatser til arbej
dere og maskiner samt materialeomkostninger fås et skøn 
over de samlede direkte omkostninger indenfor produktions
sektoren henført til nærmere fastsatte tidspunkter. 

Ved salgsplanlægningen <forsøger man at bedømme, hvor 
stort salget vil blive indenfor de forskellige varegrupper 
(planter, m 3 skovet træ, pyntegrønt m.v.). På grundlag af 
erfaringstal kan der yderligere foretages -en udspecificering 
til træarter, sortimenter og lignende, samt kundekategorier. 
Ved multiplikation med de forventede fremtidige priser 
kommer man frem til den samlede omsætning på distriktet, 
eventuelt med fordeling til tidspunkter. 

Ved udarbejdelse af korttidsplanen opnås et helheds
indtryk af arbejdsgangen, og der fremkommer herved en 
mulighed for at bedømme, om driften er i overensstem
melse med målsætningen. De enkelte problemer bliver tillige 
sat i relation til hinanden, hvorved det eventuelt kan ses, om 
der bliver lagt for stor vægt på ting, der har mindre betyd
ning, og altså bruges kapital på områder, hvor det dårligt 
betaler sig. 

Opnåelsen af virksomhedens målsætning må være den 
overordnede administrations opgave. Den underordnede ad
ministration og arbejderne kan normalt ikke, bl.a. på grund 
at det manglende overblik over virksomhedens funktion, ar
bejde ud fra målsætninger, som ikke har nogen direkte rela
tion til deres egen indsats. Korttidsplanlægningen bliver der
for set fra dette synspunkt den overordnede administrations 
mulighed for at formulere målsætningerne for de underord
nede funktionærer og arbejderne. 

Arbejdskraften er på mange distrikter efterhånden blevet 
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Shell Kemikalier 

Nedsæt lugearbejdet 

i forstplanteskoler

sprøjt med 

She" Weedki"er W 

i frø- og priklebede 

Før kulturfrøets fremspiring kan 

Shell Weedkiller W benyttes i alle 

skovfrøkulturer. Der anvendes 

5-10 liter præparat pr. 100 m'. 

Efter fremspiring tåler kulturer 

som skovfyr. sitka, tsuga og rød

gran stadigvæk sprøjtning med 

Shell Weedkiller W - samme 

kulturer tåler også sprøjtning I 

priklebedene. SprøjtnIn

gen skal udføres in

den frøhætten af

kastes, eller når 

skuddene er forved

det. Ved sprøjtning efter 

fremspiring bruges 

1-2 liter. pr. 100 m'. Sener. 

på sommeren og hen på 

efteråret kan dosis forhøjes. 

Få nærmere oplysninger - tal 

med Deres forhandler eller ring 

eller skriv til Shell. Vore kon

sulenter og vort omfattende 

brochuremateriale står frit 

til Deres disposition. 

(Forlang brochure) 

A /S Dansk Shell 
Kemkal'eafd. 
Kampmannsg.2 
København V. 
Telf. MI 5340 

Weedkiller W. 
Aldrln, Dieldr/n, Endrln, Phosdr/n, D-D og Nemagon er Shell kemikalier 
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LANDKREDI'I'KASSEN 
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61/ 2 og 7 pet. i 60-aarige, 30-aar ige og 10-aarige laan, 
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l/S Grindsted Imprægneringsanstalt 
er køber af nåletræ til master i alle størrelser 

fra b,7 m 14 cm top til 12,2 m 21 cm i top. 

Kontant afregning 

Grindsted tlf. 171 
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en knaphedsfaktor, hvorfor en gennemtænkt koordination 
af arbejdsgangen eventuelt kan løse problemet. Det kan 
være, der er tilstrækkelig med arbej dskraft, hvis arbej det 
lægges vel tilrette, og der er rigeligt arbejde de enkelte 
steder; medens dette ikke er tilfældet, hvis arbejderne flyt
tes rundt uden plan med mulighed for kun at kunne udføre 
et mindre stykke arbejde hvert sted. I første tilfælde undgås 
desuden spildetid og udgifter til flytning samt utilfredshed 
hos arbejderne på grund af nedsat fortjenstmulighed. Det er 
også en kendt ting, at hvis der ingen plan findes, opstår der 
let al'bejder, som egentlig ikke skulle have været udført, men 
der er tiHældigvis så og så mange folk tilovers i et eller 
andet tidsrum, og de skal beskæftiges. Det kan udtrykkes 
på den måde, at mængden af arbejde stiger - uden relation 
til driftsformålet - til den dækker den forhåndenværende 
arbej dskraft. 

Ud fra den udarbejdede plan er det endvidere ret let at 
opstille en likviditetskalkule. Heraf vil det fremgå,hvoT 
stort et kapitalbehov der til enhver tid er nødvendigt for at 
kunne hoIde den daglige drift gående. Da sommerskovnings
tillægget nu er bortfaldet, når der bruges motorsav, er der 
ret store muligheder for at foretage en vis rokeren med de 
enkelte arbejder. Der skabes herved mulighed for at sam
arbejde indtægts- og udgiftssiden på en sådan måde, at virk
somheden i fremtiden har chance for at blive selvfinancie
rende, hvorved der kan spares ret betydelige renteomkost
ninger. 

Korttidsplanlægningen giver også mulighed {or at foretage 
indkøb af de nøjagtige materialemængder (frø, planter, 
hegnstråd m .v.) på de mest fordelagtige tidspunkter og i så 
store mængder, at der eventuelt kan opnås fordelagtige pri
ser. Desuden kan der til industrien med en vis sikkerhed 
afgives tilbud på, hvilke effekter der kan leveres, hvor store 
mængder, og på hvilket tidspunkt leveringen kan finde sted. 
I mange år har der hersket et udpræget sælgers marked, 
hvorfor industrien ikke har været så nøjeregnende med, om 
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de afgivne tilbud blev overholdt eller ej. Det tidspunkt kan 
imidlertid hurtigt komme, hvor markedet bliver mere 
stramt, så tilbudsmængden kræves overholdt. En overskri
delse af leveringerne kan da nemt blive en bekostelig affære 
for det enkelte distrikt. 

Ovenfor er fremhævet nogle af de fordele, der er ved kort
tidsplanlægningen, men der er også visse ulemper. For det 
første er en planlægningsoperation ret tidskrævende, men 
en fornuftig investering i de nødvendige moderne kontor
maskiner skulle kunne reducere tidsfaktoren ret betydeligt. 
Den anden ulempe er af mere kompliceret og sammensat 
natur og lader sig vanskeligere løse på en generel måde. 
KorUidsplanen vedrører, som enhver driftsøkonomisk be
slutning, fremtiden, og der skal derfor træffes afgørelser på 
grundlag af ufuldstændig viden med deraf følgende usikker
hed. Planlægningen må foregå på grundlag af visse forvent
ninger om fremtidens forhold såsom arbejdstilgang, arbejds
priser, tekniske fremskridt, tilvækst, sortimentssammen
sætning, vedpriser,afsætningsmuligheder o.s.v. På en del af 
disse områder er der mulighed for en vis sikkerhed, idet 
forventningerne kan få form af prognoser, hvorved forstås 
forudsigelser om en eller flere faktorers størrelse og udse
ende i et fremtidigt tidsrum. Tilvækstoversigter og so'rti
mentsforhold er sådanne prognoser, men de er baseret på 
funktionssammenhænge, som har eksisteret i fortiden, hvor
for materialet må analyseres; især hvis der bruges generelle 
prognoser såsom de bonitetsvise tilvækstoversigter. Analy
serne er altid bas,eret på fortidigt og nutidigt materiale, og 
deres anvendelse er altid fremtidigt. Man må derfor ved 
stadig kontrol søge klarlagt, i hvilket omfang de givne forud
sætninger er fulgt, og hvorfor afvigelser er fremkommet. 

Ved således at lade planlægningen hvile på kontrol med og 
analyse 'af hidtidige resultater, kan usikkerhedsmomentet 
indskrænkes, men det er, og må være, den praktiske plan
lægnings særkende, at den altid må foregå på grundlag af et 
usikkert materiale. 
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Man må også gøre sig klart, at i mange prognoser vil ude
fra bestemte faktorer komme til at spille ind og indgå i 
funktionssammenhængen såsom vej rlig, landbrugets ind
tjeningsevne (hvis der foreligger s'ammenknylning med 
landbrug), overenskomstforhandlinger og regeringens øko
nomiske politik o.s.v., og planlægningens kvalitet vil blive 
direkte påvirket af disse faktorer. 

Det ville så være en tilsyneladende nærliggende konse
kvens at sige, at korttidsplanlægning må være umulig eller 
i hvert fald vilkårlig på grund af alle disse usikkerheds
momenter. Inden denne dom kan afsiges, må det imidlertid 
erindres, at formålet med planlægningen kun er at indsnæv
re marginen for forkerte beslutninger, og alternativet til 
planlægning må være at handle i blinde. 

Usikkerhedsmomentet understreger netop 'det forhold, at 
planlægning og budgettering ikke betyder, at der een gang 
for alle er truffet beslutninger, som ikke kan ændres. En 
korttidsplanlægning må være smidig og opbygget således, at 
hvis udviklingen går een vej, handles der på een bestemt 
måde, medens der gøres noget andet, hvis der sker andre 
ting end først forudset. At gennemføre en systematisk plan
lægning må selvfølgelig ikke medføre, at al handlingsvirk
somhed stivner blot for at følge en plan, der er baseret på 
forventninger, som viser sig ikke at holde stik. 

Arbejdsdeling. 
Ses dernæst på den underordnede administrations pro

blemer, må skovbruget lige som andre erhvervsvirksomhe
der med fordel kunne foretage en effektivisering af arbejdet 
ved en specialisering af funktionærerne indenfor denne 
gruppe. Som arbejdsgangen nu er tilrettelagt, beskæftiger 
alle skovfogeder på et distrikt sig med alle arbejdsprocesser. 
Der foreligger normalt ingen arbejdsdeling. Alle ved noget 
om al ting, men kendskabet til den enkelte proces er ikke 
stort nok af den simple grund, at udviklingen foregår med 
så rivende hast, at det er umuligt at følge med på alle om-
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råder. Det ville sikkert være mere tilfredsstillende for den 
enkelte og til større gavn for virksomheden, om hver fik 
overladt et område, hvor vedkommende kunne følge udvik
lingen grundigt og uddanne sig til specialist. Det kunne 
f. eks. ordnes således, at een tog sig specielt af planteskole 
og kultur, een af skovning og sortering og een af transport, 
vej- og vandbygning, eller hvorledes det nu ville falde natur
ligst og bedst for distriktet. 

Ved at foretage en funktionsdeling må det tages i betragt
ning, at der derved kan skabes en hel del problemer, og at 
der vil fordres et mere indgående og snævrere samarbejde 
de enkelte skovfogeder imellem. En klar afgrænsning af de 
forskellige specialer kan nemlig være vanskelig. Der kan 
derfor opstå kompetancestridigheder mellem funktionærer
ne, og de underordnede kan risikere at modtage modstri
dende ordrer. Ligeledes kan den enkelte arbej der ofte være 
i tvivl om, til hvem han skal henvende sig, hvorved systemet 
kan blive præget af en vis usikkerhed. På den anden side 
må man ikke stirre sig blind på ulemperne, for fordelen ved 
systemet ligger lige for, nemlig den store indsigt skovfoge
derne vil få indenfor hver deres speciale. Problemerne kan 
da også tildels løses ved at tildele de enkelte en rådgivende, 
men ikke nogen myndighedsudøvende funktion indenfor den 
enkeltes funktionsområde. 

Ved en arbejdsdeling vil den enkeltes arbejdskraft blive 
udnyttet bedre, samtidig med at der foreligger mulig,hed for 
indførelse af en mere rationel arbejdsgang, men det vil kræ
ve en investering i skovfogedernes mobilitet, således at spil
detid ved at gå eller cykle til arbejdsstedet bliver undgået. 

Efteruddannelse. 
Skovarbejderne kan komme på kursus og lære de sidste 

nye metoder og fremskridt indenfor deres fag. De kan derfor 
hele tiden stå på højde med udviklingen . For den admini
strative ledelse findes ingen sådan mulighed, og det burde 
dog egentlig være den, der først blev orienteret om nye ideer 
og strømninger. 
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For at der virkelig skal kunne ske en effektivisering på 
de enkelte områder, er det nødvendigt, at der foranstaltes 
korte oplærings- og optræningskurser indenfor de vigtigste 
fagområder. Den hurtigt fremadskridende tekniske udvik
ling har inden for næsten alle erhvervslivets grene med
ført, at en tilegnet lærdom uundgåeligt vil blive forældet 
relativt hurtigt. Selvom man har litteratur til rådighed, 
således at det er muligt at følge med tiden, vil det sikkert 
være meget lønnende, om fagfæller kan komme sammen og 
få forelæst og aktivt diskuteret de nyeste og interessanteste 
ting. Forelæsningerne skal nødvendigvis ikke blot holdes af 
fagfæller, men også af folk fra andre fag, men med samme 
problemstilling. Dette vil skabe større iderigdom og give fri
ske og mere uortodokse impulser til glæde for alle parter. 

Det initiativ, der nu er udgået fra Dansk Skovforening 
og Forstkandidatforeningen ved afholdelse af symposier, er 
et skridt i den her nævnte retning, men en tilfredsstillende 
løsning vil man sikkert først få i det øjeblik, der desuden 
optages en lignende kursusvirksomhed med direkte under
visning, som findes inden for en række andre erhverv, såsom 
civilingeniører, virksomhedsledere, økonomer, lærere og 
tandlæger m.v. 

På et enkelt område må der med små midler hurtigt og 
let kunne oprettes et orienterende kursus for den underord
nede administrations personale ved at knytte en foredrags
og demonstrationsrække til skovarbejderskolen. Den tek
niske ar:bej dsleder 'af idag er mange steder kommet i den 
situaNon, at han på flere områder må se sig distanceret og 
overgået i sin tekniske viden af de folk, han skulle instruere. 
Det kan aldrig være rationelt og økonomisk forsvarligt, om 
ægget skal lære hønen. 

Arbejdskraften. 
Ses sluttelig på sidste led i kæden, må en forøget investe

ring i arbejdernes faglige dygtiggørelse altid kunne betale 
sig. Man kan dertil indvende, at så længe et arbejde udføres 
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på akkord, vil udgiften for virksomheden pr. præsteret en
hed være den samme, om arbejdet gøres hurtigere eller lang
sommere. På den anden side kan det ikke være uden inter
esse, om arbejdet udføres rigtigt eller forkert. Jo bedre ar
bejdsteknik jo færre sygedage og des større arbejdsglæde 
og indtjeningsmuligheder, og det er ting, der tæller ved så 
hårdt et 'arbejde, som det, der skal ydes i skoven. Det langt 
lettere og højere betalte fabri.ksarbejde tiltrækker i en sådan 
grad, at skovene snart kan blive støvsugede for folk. En 
dygtig og fast arbejderstab må altid være det, der tjener 
virksomheden og arbejderne bedst. Det meget flakkeri, der 
har været i de sidste år indenfor mange erhvervsgrene, har 
tydelig vist, at indtjeningsevnen bliver betydeligt nedsat for 
virksomhederne, når der hele tiden skaloplæres nye folk. 

Den faste arbejdsstabs gennemsnitsalder er og har altid 
været bemærkelsesværdig høj indenfor skovbruget set i rela
tion til andre erhvervsgrene. Kampen om arbejdskraften er 
blevet meget hård, og strukturen i landbruget, hvorfra man 
hidtil har kunnet hente de fleste folk, har ændret sig fuld
stændigt. Det er derfor tvivlsomt, om den 'politik, man hidtil 
har fulgt ved ansættelse af skovarbejdere, fortsat er brug
bar. Det må nok ses i øjnene, at ved valg af arbejdsområde 
lægges der nu mere vægt på, hvorledes arbejdet er placeret 
på den uofficielle sociale mngstige end på tradition og arbej
dets placering i forhold til hjemstavnen. De fleste forældre 
vil vel også tilskynde deres børn til at vælge et job, der ligger 
på et højere socialt niveau, end det de selv føler, de befinder 
sig på. Som forholdene stiller sig idag, står skovarbejde so
cialt set over landarbejde, men under de fag, der trækker 
størstedelen af arbej dskraHen til sig, nemlig industri og 
håndværk. 

For at kunne klare sig i kampen om arbejdskmften er det 
sikkert nødvendigt at overveje optagelse af en uddannelse 
af de helt unge. Dette kunne eventuelt ske ved, at flere di
strikter slog sig sammen om oprettelse af skovskoler, der 
skulle tage sig af oplæring af 15-16 årige til skovarbejdere. 
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Hvis man desuden lettede arbejdet ved forøget brug af 
maskiner og næsten udelukkende gik over til heskæftigelse 
af helårsarbejdere, samtidig med at investeringerne iarbej
derboliger blev forøget, kunne det måske resultere i, at skov
arbejde blevet mere attraktivt hverv: Der kunne dermed 
skabes større muligheder for at trække flere arbejdere til 
faget. 

Til gengæld for de ofre, der er nødvendige, ville man få 
en virkelig dygtig og kyndig arbejders1:ab, der ikke så nemt 
ville lade sig overtale til at overgå tiJandet arbej de. Har den 
enkelte først fået lært arbejdet til bunds, bliver det mindre 
anstrengende og indtjeningsmulighederne større. Hvis folk 
først har fået rigtig smag for skovarbejde, kan selv lettere 
arbejde ved en maskine i en indelukket fabriksbygning ikke 
lokke dem bort. 

Der er selvfølgelig den mulighed, at hele 'arbejdskraftpro
biernet er et overgangsfænomen, og at højkonjunkturerne en 
dag vil vende, så der bliver rigeligt med arbejdskraft til 
rådighed igen. Som situationen imidlertid ser ud for øje
blikket, er det mest sandsynligt, at industrialiseringen vil 
fortsætte med uformindsket styrke. Hvis der 'så rikke bliver 
gjort noget effektivt fra skovbrugets side for arbejderne, 
risikerer man en skønne dag pludselig at stå uden kvalifi
ceret arbejdskraft. Det sidste bliver nok langt dyrere end det 
omtalte forslag. 

Slutning. 
Hvis alle de øvrige arbejdsprocesser i skoven blev gennem

gået på tilsvarende måde, kunne der let findes mange flere 
områder, der var værd at tage op til debat, men problemerne 
ville sikkert ikke alene være så generelle, som de her dis
kuterede. Målsætning, jordbund, klima o.s.v. vil skabe så 
store modsætninger, at det nemt ville kunne føre til en 
frugtesløs diskussion; for hvad der er rigtigt for den ene, 
kan være forkert for den anden. 

Problemerne, der her er trukket frem: 
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korttidsplan lægning, 
arbej dsdeling, 
efteruddannelse, 
arbej ds kraft-tilgang, 
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er ikke søgt løst på den eneste rigtige måde, men er kun 
taget op til overvejelse. Der er søgt angivet synspunkter, 
der, uden at stille for store kapitalkrav, må antages at kun
nerriedvirke til at effektivisere driften af en skovejendom 
betydeligt. De forventede forøgede indtægter skulle nemt 
kunne forrente de foretagne investeringer foruden at give en 
rationaliseringsgevinst, og dermed være med til at løse 
spørgsmålet om opnåelse af forøgede neUoudbytter. 

LITTERATUR: 

CORDSEN, OTTO, BØRGE G. JOHANSEN m.fl.: Topledelsens målsæt
ningsproblemer. Erhvervsøkonomisk Tidsskrift 1961. 

FOG, BJARKE og ARNE RASMUSSEN: Driftsøkonomi II, København 
1959. 



DANSKE FORSTKANDIDATERS FORENING 

Referat af den ordinære generalforsamling fredag den 31. 
august 1962, kl. 15,00 på hotel Norden , Haderslev. 

Dagsorden: 

1. Valg af dirigent. 
2. Beretning om foreningens virksomhed det forløbne år. 
3. Aflægning af det reviderede regnskab . 
4. Behandling af fremsendte forslag. 
5. Valg af 2 bestyrelsesmedlemmer. 
6. Valg af medlem O'g suppleant til foreningens voldgiftsret. 
7. Valg af revisor. 
8. Valg af tid og sted for næste års generalforsamling. 
9. Eventuelt. 

Ad. 1. Valg af dirigent. 

Skovr~der Sv. BANG foreslog på bestyrelsens vegne af vælge 
kg!. skovrider J. C. MUNKØE til dirigent. - Dette vedtoges. 

Dirigenten takkede for valget og konstaterede, at generalfor
samlingen var lovligt indvarslet. 

Ad. 2. Beretning om foreningens virksomhed i del forløbne år. 
Foreningens formand, skovrider Sv. BANG aflagde efterstående 
beretning. 

Siden sidste generalfO'rsamling har foreningen mistet følgende 
af sine medlemmer: 

Vort æresmedlem, forstinspektør THØGER JAGD, formand 
for forstkandidatforeningen fra 1942-1947, 
Skovrider KAI BRORSON, 
Kg!. skovrider JOHAN FREDERIK Muus, 
Skovrider OLUF BANG, 
Kg!. skovrider ERIK BUCHWALD, 
Kg!. skovrider HENNING MARTENSEN-LARSEN. 
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Endvidere skal jeg nævne, at jægermester, forstkandidat CARL 

WILHELM VON BENZON er afgået ved døden. 

Vi vil rejse os og med taknemmelighed 
disse mænd. 

stilhed mindes 

Det er vel efterhånden næsten blevet coutume, at man fra større 
virksomheder, banker, forsikringsselskaber 0.1. med større eller 
mindre suffisance udtaler sig om tiderne og opstiller prognoser 
for den udvikling, der må imødeses under de givne forhold. Man 
kunne fristes til at sammenligne vor forening med en større 
virksomhed eller forretning, hvis vilkår påvirkes af de mange 
yd re forhold, på hvilke man ikke i og fO'r sig har nogen direkte 
indflydelse, men som på den anden side mærkbart skaber betin
gelserne under hvilke, man er tvunget til at arbejde og virke. 

Jeg troj·, vi i Forstkandidatforeningen i st,adigt stigende om
fang må mærke os disse ting og lægge vort arbejde an efter 
definitiO'nen for politik som det muliges kunst, hvor vore ønsker 
i udpræget grad må underbygges af vor kunnen og formåen. Vi 
må i så henseende efter min opfattelse ikke mindst lægge vore 
anstrengelser an på en stadig dygtiggørelse af os selv, hvor ud
dannelse, effektivisering af -studie og undervisning vil være 
af den allerstørste betydning, således at det stadig må være 
evident, at vi er af en sådan a jour-ført kvalitet, at vi helt natur
ligt falder ind i de rammer, som skovbruget som erhverv i 
dette ords videste forstand vil finde rimeligt og naturlige. Jeg 
skal i denne forbindelse med glæde pege på det samarbeJde, 
der nu er under opbygning med Dansk Skovforening i forbin
delse med afholdel e n af de 2 forstlige symposier i det forløbne 
år, hvor vore 2 foreninger har haft lejlighed til at tage aktuelle 
problemcr op til åben og fordomsfri drøftelse, en nyskabelse, 
som fortjener al mulig opmærksomhed og som videreført i den 
rette ånd vil kunne blive af den allerstørste betydning for vort 
skovbrug og dermed for O'S som -stand og medarbejdere ved 
skovbruget. Vi står selv som indbydere til disse symposier, og 
v i v il virke positi vt for deres fortsættelse, og vi tager ikke i be
tænkning j enhver henscende at arbejde for deres fortsættelse, 
også med de udgifter, symposierne medfører, og som vi har 
delt med Dansk Skov forening. 

I min beretning sidste år omtalte jeg, at man indenfor under
visningen er opmærksom på, at en modernisering eller omlæg
ning af studiet trænger sig på. Så vidt mig bekendt, arbejdes der 
stadig med disse planer på Landbohøjskolen, og jeg kan her-
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Howard Rotary »GEM« 
jordfræser 
til almindelig fræsning, rensning, til rabatter 
og al anden jordkuitivering. • 

20" - 24" - 30" arbejdsbredrk. 

12 hk benzinmotor, 2 eyl., 4 takts. 

Deres brugte maskine tages evt. i bytte. 

Howard traktor Rotavator 
Reguleret behandlingsgrad (gearkasse). 
Tilberedning af jorden efter rydning. 
Kultivering af jorden til selvforyngelse. 
Letter rensearbejdet i rækkekulturer. 
Skaber ideelle betingelser for humusdannelse. 
Nedfælder overfladematerialet i hele arbejds
dybden. 

40" - 50" - 60" - 70" arbejdsbredde. 

Disse to sæt Howard redskaber har de kendte selvskærpende knive, sikkerhedskobling og 
dybderegulering og kan tåle det robuste arbejde i skov og plantage. 

Vi sender gerne nærmere oplysninger om disse maskiner. 

LANGREUTERS 
Glo KONGEVEJ 3 KØBENHAVN V TELF. *HILDA 1090 



AVNBØG 
i Dimensioner 

fra 30 cm Diameter i Top og opefter 

i faldende Længder 

købes 

SKAN DI NAVISK SKOLÆSTFABRI K A/S 
ALDERSROGADE 3 • KØBENHAVN ø 

TELF. RYVAN ( 9401 

Hellestrup Planteskole 
(Ejer : Gosch Tændstikfabriker A/S) 

SORØ. '1')(. FULDY 133 

Specialplanteskole for Hybridasp 

RØDEKRO TELELON 62933. 

FORENINGEN 
DANSKE STAVEFABRIKERS 

FÆLLESKONTOR 
AABOULEVARD 5 • KØBENHAVN V 

TELEF.: CENTRAL H87S 

TELEGRAM·ADR.: STAVKONTOR 

DANMARK 

Skovplanter 
; bedste provenienser 

prima kvaliteter 

et righoldigt sortiment 

store og små partier. 

Skovfrøet levere .• af Statsskovenes Planteavlsstalion. Planteskolerne og salgskontoret er 
tilslunet Herkomstkontrollen med skovfrø og -planter. VI giver Dem gerne et tilbud på 

Deres forbrug skrinligt eller ved besøg. 
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under nævne, at foreningen har været indkaldt til et møde i det 
såkaldte prognoseudvalg, der beskæftiger sig med en vurde
ring af udviklingen i de nærmeste 10 år indenfor vort fag. For
eningen var ved denne lejlighed repræsenteret af afdelingsleder 
M. V. KNUDSEN. Ved de første drøftelser synes det af fremgå, at 
den begrænsning af tilgangen til studiet, som ofte har været 
diskuteret, ikke synes at være aktuel, idet der - som beken dt -
stadig praktisk taIt er »udsolgt« blandt forstkandidater, men 
på den anden side er disses beskæftigelse i den skete udvikling 
af en sådan karakter, at »specialiseringen« trænger sig mere 
og mere på. Lad mig i denne forbindelse nævne nogle få tal: 

1934 

Beskæftigelse ved egentlig skovbrug. . . . .. 149 
ved undervisning og forskning. . . . . . . . . . 10 
træindustri .. ...... .. .... . ... . ...... . . 5 
udlandet ..... . .. . ...... . . . .... . .. . .... 31 
organisationer .. . .............. . .. .. ... 1 

laIt . ... . .... . .... . ........ . ..... 196 

1947 1961 

196 218 
14 36 

7 24 
40 59 

2 5 
---~--

259 34~ 

- aItså en betydelig udvikling, der med en ca. 30-årig »omdrift« 
nødvendiggør en årlig gennemsnitsproduktion på 11-12 forst
kandidater - og med forskydningen indenfor de enkelte katego
rier mere og mere bydende indicerer en specialisering i studiet. 
Jeg skal i denne forbindelse henvise til M. V. KNUDSEN'S artikel 
i Træindustrien, juni 1962, der yderligere understreger nød
vendigheden i på lederniveauet at skabe muligheder for specia
liseringen - skitsernæssigt en opdelig i en biologisk, en indu
striel, en økonomisk/praktisk opsplitning. Vi vil fra foreningens 
side med interesse følge disse spørgsmål og tilsiger vor fulde 
støtte til Landbohøjskolens overvejelser i så henseende. 

I retning af uddannelse og information skulle vore møder 
også gerne være en integrerende del. Jeg skal dog sige, at 
vi mødemæssigt nok har været underforsynet i år. Forskellige 
uheld har ·dog bevirket, at - jeg tør nok sige adskillige plan
lagte møder har måttet opgives, således at jeg i den forløbne 
sæson kun kan notere følgende: 

1. Forstligt sympo'sium 13 - 14/11 1961. 
2. Rationaliseringstanker ved E. LAUMANN JØRGENSEN Køben-

havn 11/12 1961 og i Aarhus 15/1 1962. 
3. Forstligt symposium 26 - 27/3 1962. 
4. Hedeselskahets plantningsvirksomhed i dag og i morgen ved 

B. STEENSTRUP 13/4 1962 i Fredericia. 
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5. Nye perspektiver i Fre·dningsarbejdet ved VAGN JENSEN, STEN 
BJERKE og H. MARTENSEN-LARSEN i København 7/5 1962. 

G. Bøg som råstof ved P. MOLTESEN og statistisk belysning af 
bøgens markedsforhold ved N. K. HERMANSEN 14/5 1962 i 
Aarhus. 

For den kommende sæson 1962/63 kan jeg oplyse, at der fore
løbig er planlagt følgende møder: 

8/1 0- 62. I Aarhus gentages mødet om naturfredning med kon
tO'rchef V AGN JENSEN, skovrider STEN BJERKE og skov
rider STENSTRUP som indledere. 

19/10- 62 taler direktør HOOGE i Ringsted om eksporten af danske 
bøgetræsprodukter. 

9/11 - 62 taler skovrider QVISTGAARD i Nyborg om træartsvalget 
i Wedellsborg bakker. 

14/12- 62 taler afdelingsleder M. V. KNUDSEN i København om 
arbejdet paa Teknologisk Instituts trætekniske afde
ling og 

18/1- 63 vil der i Nyborg blive et møde, hvor skovrider ABELL, 
professor MOLTESEN mJI. vil indlede en diskussion om 
strukturrationalisering indenfor træindustrien . 

Når hertil kommer 3. forstlige symposium i dette efterår ag 
planer om møder i Fredericia og København med den kommen
de forstander paa Skovskolen som foredrag.sholder over emnet 
skovskole og skovfogeduddannelse, tror jeg, vi ikke kan komme 
med flere foredragsarrangementer uden at fremkalde en møde
træthed, sO'm kunne virke deprimerende. Vi har i enkelte til
fælde ved fremmøde af medlemmer måttet konstatere en noget 
svagere tilslutning, end vi kunne ønske, og jeg benytter derfor 
lejligheden til at henstille til medlemmerne at give møde i størst 
muligt omfang og slutte op om denne vigtige del af vor forenings 
virksomhed. 

Publikationer. 

Vi har i år udsendt den lille hyggelige pjece »Træ«, som en 
gave til medlemmerne og håber, at medlemmerne har været glade 
for denne hilsen. »Danske Skovdistrikter 1961 « er udsendt, og 
salget går for så vidt godt, men vi har endnu et oplag på ca. 300 
stk., som vi nu ved forskellige foranstaltninger vil søge at få 
realisere!. J eg beder medlemmerne medvirke til at udbrede 
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kendskabet til denne nyttige publikation - bestillinger modtages 
af sekretæren. - Medlemslisten er umiddelbart på trappern e, den 
indeholder som hidtil vore love og vore nu reviderede normal
takster. Jeg skal iøvrigt ikke komme ind på en diskussion af 
dette - det indrømmer jeg - vigtige og vanskelige emne, men 
henviser til de offentliggjorte takster, der er blevet til under 
lange og indgående drøftelser og overvejelser. Jeg skal henvise 
til mine udtalelser ved generalforsamlingen sidste år, og her 
kun tilføje, at vi desværre ikke har andet valg end at søge at 
følge med i den lønmæssige kehraus, der er og må blive en 
konsekvens af den inflation og pengediskriminering, der hærger 
vort land, og for vort specielle fags vedkommende på et tids
punkt, hvor i alle tilfælde vore private arbejdsgivere må se sig 
ramt økonomisk af landbrugets svigtende konjunkturer, - en 
omstændighed, der maner os til en positiv agtpågivenhed i vore 
bestræbelser for ved VOl' indsats at være med til at overvinde 
disse vanskeligheder. 

Jeg skal ikke gå i detaljer i de normeringsmæssige sager, som 
vi har beskæftiget os med, men jeg kan dog her ikke undlade 
kort at omtale vore bestræbelser i forbindelse med besættelsen 
af den nyoprettede stilling som forstander for skovskolen . 

Vor forening er som sådan ikke blevet orienteret om den fore
liggende betænkning, men i indeværende forår var vi således 
underrettet, at vi under 17/4-62 fandt tiden inde til at sende en 
skrivelse til Landbrugsministeriet, hvori vi - under hensyntagen 
til omfanget og vigtigheden af den nyoprettede stilling - måtte 
gøre opmærksom på, at vi ikke kunne anbefale vore medlemmer 
at søge stillingen, med mindre denne ville blive normeret i en 
højere lønklasse end den stipulerede 26. lønklasse eller honoreres 
med tillæg, der på passende måde tilgodeser de krav, der måtte 
stilles til ansøgernes kvalifikationer. - Denne skrivelse er blevet 
fulgt op med samtaler i Landbrugsministeriet, og man opnåede 
herved dette ministeriums tilsagn om, at man ville søge Fi nans
ministeriets godkendelse af, at stillingen placeres i 27. lønklasse. 
- Til vor beklagelse modtog vi under 12/7-62 meddelelse om, at 
stilingen nu blev opslået ledig i 26. lønklasse og helt uden tillæg. 
Der blev øjeblikkelig protesteret mod denne afgørelse af skov
fogedkommissionens formand, kgl. skovrider T. TONBOE ug under 
30/7 tilsendte vi Finansministeriet en protest, hvori vi anfører, 
at finansministeriet efter vor opfattelse påtog sig et stort ansvar 
ved at negligere Landbrugsministeriets indstilling ved denne 
forringelse af stilli ngens placering. - J eg erkender, at vi med 
god grund nu kunne have blokeret denne stilling, men når vi 
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efter indgående overvejelser undlod at gøre dette, må det ses på 
baggrund af 

1) udviklingen i den økonomiske situation, der på alle felter 
vil sætte sig dybe spor i de bevillingsmæssige muligheder 

2) det fremskredne tidspunkt for besættelsen af stillingen, 
hvor en blokade ville spænde ben også for forstanderens 
muligheder for at komme til at få indflydelse på arbejdets 
tilrettelæggelse ved starten af skolen 

3) hensynet til skovfogeduddannelsen, hvor en blokade ville 
medføre en yderligere forsinkelse af løsningen paa denne 
sag, der har været diskuteret over så lang en periode, 

- alt måske svage argumenter for ikke at blO'kere, men efter 
vor opfattelse af en sådan vægt, at de måtte gøre os betænkelige 
ved på dette tidspunkt at skride til en blokade. - Vi agter dog 
naturligvis at følge sagen op, og vi vil gøre, hvad der er muligt 
for at få stillingen honoreret efter vort forslag i skrivelsen af 
17/4-62, og vi kan i så henseende allerede oplyse, at man tør 
forvente en forbedring af stillingens honorering, når dennes om
fang og ansvar ved skolens åbning bliver relevan t. 

Jeg skal endnu nævne, at vi har forskellige lønningssager 
løbende vedrørende medlemmer ansatte i det offentliges tjeneste, 
således forstkandidater i Geodætisk Institut, i D.S.B., ligesom 
der arbejdes med statstilskudene til småskovsforeningernes kon
sulenter i analogi med den forhøjelse, der er blevet landbo
foreningernes konsulenter til del. - Endvidere nævner jeg den 
nydannelse, der er sket ved, at skovbrugsundervisningen har 
indført begrebet skovbrugslektorer, hvilke stillingers honorering 
har været forelagt foreningen og efter drøftelse er blevet god
kendt af bestyrelsen . 

Også sager indenfor det private skovbrug har været forelagt 
for og er blevet behandlet af bestyrelsen. Jeg skal ikke kommen
tere disse i detailler, men jeg mener at burde påpege, at vi må 
imødese en udvikling, hvor en strukturændring, rationalisering 
·ellers hvorledes man vil betegne di·sse nye strømninger i skov
brugets administrations former, vil kunne medføre ændringer i 
den traditionsmæssige O'pbygning, muligvis i retning af større 
enheder med stølte af kvalificeret medhjælp. Det er tanker, der 
endnu blot er under udformning og overvejelse, men som vi må 
have for øje, og hvor vi må gå positivt ind for en deltagelse i 
diskussionen, således at løsningen af problemerne kan føres frem 
ad rationelle baner, 



Hybridlærk - Larix eurolepis. 

En af de arlskrydsninger blandt skovtræer, der tidligst har tiltrukket sig opmærksomheden, er 
hybriden mellem europæisk og japansk lærk. 

De ældste kendte hybrider opstod spontant omkring år 1900 ve d Dunkeld i Skotland, hvor de 
har udmærket sig ved en fortrinlig vækst. 

I de senere år arbejdes der ved skovtræforædlingen i fl~re lande meget stærkt med at fremstille 
og afprøve denne hybrid, og hybriden anvendes allerede i ikke ubetydeligt omfang i almindelig 
praktisk skovdrift. 

Hedeselskabets Skovfrøcentral har påbegyndt anlæg af en mindre frøhave til produktion af hy
bridlærk og er desuden gået i gang med at afprøve hybridlærken på forskelligejyske hedelokaliteter. 

Endnu er del for tidligt at udtale sig endeligt om, hvorvidt hybridlærken kan stå mål med den 
rene japanske lærk på disse lokaliteter. Den europæiske lærks ringe egnethed i hedeområderne 
taler i nogen grad imod anvendelsen af hybriden, men de særdeles gode resultater, hybriden 
har givet mange steder i såvel ind- som udland, 
gor dog en afprøvning af forskellige forældre-
kombinationer meget ønskelig 

Ovenstående billede viser det bedste parti af en 
af Arboretets hybridkombinationer V. 44 x S. 127', 
<ler er udplantet i Gjellerup plantage ved Varde 
forår 1957 og fotograferet 14/7 1959. 

I samarbejde med Hedeselskabets Skov
frøcentral bringer Novopan Træindu
s t r i A/S i denne annonce oplysninger om 
skovtræforædlingen. DS 25 

NOVOPAN TRÆINDUSTRI AJS 
PINDSTRUP . TELEFON 39* 



BRUG _~ ENDRINPRÆPARAT 
Vore medarbejdere 
giver Dem alle oplysninger. 

MORTALIN 
HASLEV. Tlf. *1066 (03695) 

ODENSE . Felsted . Brørup . Snejbjerg . Hadsten . Randers . Nykøbing M. Støvring 
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(09) (046) (0411) "(0711) (06191111) (0621) (0701) (08118611). 

SKOVPLANTER _ a Ile Arter -

_a Ile Arter - HAVEPLANTER 
*" Vi sender Dem gerne Prisliste og Tilbud 

HULKÆRHUS PLANTESKOLE 
TELEFON: ANS 25 OG 38 R0DKÆRSBRO STATION 

Alle kulturer er underkastet danske Planteskolers Sundhedskontrol og Herkomstkontrollen. 
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~I ' . alder for 
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den lydsvage 
Busqvarna 
motorsav 

~ 
• Helautomatisk oliepumpe for effektiv 

smøring . • Arbejdsvægt 11,4 kg . 
• 17" og 21" sværd m. el. u. vendehjul. 
• Demonstration uden forbindende. 
HUSQVARNA afd . for Motorsave 
Aaboulevarden 9-11. Kbh. V. - Tlf. 355506 
Aarhus : Jægergaardsgade 56 • Tlf. 220 01 

Kævler og snitgavn 

bøg, ask og eg 

købes af 

A/S ØRESØ FABRI K 
Svebølle . Telefon Viskinge 50 

000 000 
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O C. NORDLUNDE~ O 

BOGTRYKKERI 
(OSWALD TERKELSEN) 

SLOTSG. 3 ~ HILLERØD 
TELEFON 175 
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til Skovdistrikter o o 
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Jeg nærmer mig nu afslutningen af min beretning, men skal 
dog forinden nævne, at vi er i færd med at udarbejde en ny 
formulering af vor normale ansættelseskontrakt. Delte er nød
vendiggjort af at den formulering, vor ansættelseskontrakt hidtil 
har haft, ikke tilstrækkelig klart tager højde for den udvikling 
der indeholdes deri, at en pristalsregulering alene af en fikseret 
grundløn ikke medfører mulighed for dennes regulering i takt 
med udviklingen i det almindelige relative lønniveau. Vor juri
diske konsulen t, højesteretssagfører HEISE har udarbejdet ud
kastet, der nu er til behandling i bestyrelsen. 

Umiddelbart efter afslutningen af dette møde, vil der blive 
udsendt spørgeskemaer til kontinuering af vore lønstatistiske 
oplysninger, hvoraf den sidste nu er 5 år gammel. J eg erkender, 
at der burde have været udarbejdet lønstatistik forinden den nu 
planlagte, men faktisk har tempoet i den almindelige lønsituation 
været af en sådan art, at en statistik ville være blevet menings
løst hurtigt forældet. Lad os håbe på så megen stabilisering, at 
lønstatistiken fra 1962 vil formå at bevare sin aktualitet noget 
bedre . 

For godt samarbejde med Dansk Skovforening, hvis gæst jeg 
var i forbi ndelse med Dansk Skovforenings årsmøde i Herning, 
takker jeg meget. Ligeledes takker jeg Den kg!. Veterinær- og 
Landbohøjskole for invitationen til at overvære Højskolens års
fest, og jeg takker De Samvirkende Danske Skovfogedforeningelo 
for venlig indbydelse til deltagelse i landsekskursionerne den 
13-14/9, men må melde afbud på grund af min ferie, og endelig 
takker jeg Statsskovriderforeningen, der venligt har inviteret 
mig til årsmøde i oktober 1962. Alle disse tilkendegivelser tager 
jeg ikke som en personlig invitation, men som et bevis for den 
bevågenhed, der fra vore beslægtede organisationer vises vor 
forening. Det er mig en glæde ved denne lejlighed at kunne 
takke herfor. 

Året er nu gået og e t nyt arbejdsår står for døren. Jeg vil 
slutte med at takke bestyrelsen og sekretæren for godt sam
arbejde og god arbejdsvilje, - noget der i højeste grad tjener til 
at lette det ikke altid lette formandshverv. 

Bemærkninger til formandens beretning: 
Afdelingsleder, clr. agro. H. HOLSTENER J 0RGENSEN ankede over 

betegnelsen gave i forbindelse med pjecen »Træ«, idet det frem
går af regnskabet, at foreningen har betalt for den. Han håbede, 
at bestyrelsen ikke havde planer om flere »gaver«. Holstener 
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Jørgensen foreslog, at man i stedet anvendte foreningens midler 
til hjælp til pensionister og enker, og foreslog i den ne forbin
delse, at man ved en kommende lønstatistik også lod denne 
omfatte pensionister og enker. 

FOTmanden , skovrider Sv. BANG oplyste, at bestyrelsen havde 
fundet det forsvarligt at udsende den omtalte pjece, idet den 
dels var ganske interessant og morsom, dels købt til favørpris. 
Om anvendelse af foreningens midler til støtte af pensionister 
og enker, sagde Bang, at man var indstillet på at hjælpe i alle 
de tilfælde, hvor der var hjælp behov, og at bestyrelsen gerne 
så henvendelser herom. 

Skovrider E. TOLSTRUP fandt, at det var noget overdrevent at 
bruge ordet mødetræthed i forbindelse med den yderst beskedne 
mødevirksomhed, der har været i det forløbne år. Tolstrup efter
lyste endvidere lokalekskursioner. 

Skovdirektør H. FR0LUND syntes, at der havde været flere 
udmærkede møder, men at annonceringen af møderne havde 
været for dårlig og med for kort varsel. 

Da ikke flere ønskede ordet, erklærede dirigenten herefter 
beretningen for godkendt. 

Ad. 3. Aflæggelse af det reviderede regnskab . 

Formanden, skovrider Sv. BANG forelagde regnskabet med føl
gende bemærkninger: 

Regnskaberne er som sædvanlig trykt og udsendt til medlem
merne, og jeg håber, jeg må slippe for at oplæse disse. Jeg skal 
dog kort fremsætte følgende kommentarer: 

Vore fonds repræsenterer nu vel omkring 260.-270.000 kr., der 
i det forløbne år væsentligt kun er vokset med renteafkastninger, 
idet vi ikke har set mulighed for at overføre beløb fra foreningens 
almindelige, løbende drift. Der spørges så ofte om, hvad disse 
fonds skal bruges til, og ligeså svært er det at give et konkret 
svar. Jeg skal dog henvise til, at der i lovenes § 34 står anført, 
at »Fonds er oprettet til støtte for foreningen og dens enkelte 
medlemmer under vanskelige eJler usædvanlige forhold«. At tale 
om disse fonds som kampfond - med et odiøst navn - er utopisk, 
idet beløbenes størrelse eller rettere ringe størrelse i sig selv 
lægger hindringer i vejen for denne anvendelse. Men at disse 
fonds kan komme til nytte »for foreningen og dens enkelte med
lemmer under vanskelige og usædvanlige forhold« er lige så 
sikkert, og eler er fondenes størrelse alligevel så pas betydelig, 
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at vi har mulighed for at række en eller flere kammerater i nød 
en hjælpende hånd. Men udelukkes kan det heller ikke, at der af 
bestyrelsen respektive generalforsamlingen ville kunne ydes 
støtte eller hjælp til formål, der styrker vor forening og dennes 
position, og jeg benytter lejligheden til at opfordre medlemmer
ne til at kontakte bestyrelsen, hvis man har et eller andet emne, 
der kunne ønskes økonomisk støttet og som opfylder de nævnte 
formål. 

2) Om legaterne er der ikke særlige bemærkninger at gøre. 
3) Om foreningens regnskab ska-l jeg anføre , at jeg efter prof. 

Hermansens udtalelser ved sidste års generalforsamling grundigt 
har overvejet en omlægning, men jeg har dog veget tilbage 
herfor, idet jeg finder det mere praktisk at have et kasseregn
skab. Det som det drejer sig om, er jo dog at se, hvol' mange 
penge vi har haft til rådighed (ikke hvor mange vi teoretisk 
skulle have haft), og hvorledes vi har benyttet d isse penge. J eg 
synes jo også, at vi i nogen grad ved den anvendte form tilgode
ser ønsket om en slags status ved at anføre på indtægtssiden 
bevægelserne på kontingentkontoen herunder restaneekontoen, 
således at man ved at sammenholde disse bevægelser fra primo 
året til ultimo året med kassesaldoen ~ i år et overskud på 
kr. 7.293,56, ~ hvis man ønsker det, let kan få et indtryk af regn
skabet set med driftsstatislikerens øjne. ~ Jeg beder derfor om, 
at regnskabet må bibeholde sin nuværende form i alle tilfælde 
så længe, jeg har med kassen at gøre . 

Jeg bemæl'ker, at regnskabet som sædvanlig er revideret af 
BENT HOLS0E og T. TONBOE, der ikke har haft særlige bemærk
ninger at gøre, bortset fra en påmindelse om, at kassereren 
stadig bestræber sig på at nedbringe debitorbeløbet. Dette fOT
søges ved udsendelse af periodiske saldoopgørelser, venlige 
rykkerbreve og til tider ret alvorlige rykkerbreve, ~ men mange 
ville glæde kassereren ved at erindre, at kontingentet forfalder 
til betaling den 15. i hvert kvartals sidste måned. Megen ulejlig
hed og revisorutilfredshed kunne spares ved at følge denne regel 
i praksis, ~ og ingen vil kunne påstå, at Iwntingentet er så højt, 
at det kan virke byrdefuldt og tyngende ~ husk på, at det er 
fradragsberettiget på skatteskemaet, men kun når det faktisk er 
betalt. 

Bemærkninger til regnskabet: 

Forstander, dr. agro E. HOLMSGAARD spurgte, hvorfor abonne
ment på D.S.T. og Forstlig Budstikke kostede .foreningen ca . 1500 



582 

kr. om året. Holmsgaard fandt det endvidere uberettiget at bruge 
foreningens midler til udsendelse af bøger til medlemmerne. 

Formanden, skovrider BANG, oplyste, at den nævnte udgift 
skyldes, at pensionister, studerende og medlemmer bosiddende 
i udlandet får tidsskrifterne til favørpris, og mente at dette var 
en såre rimelig ordn in g, der burde bibeholdes. 

Kgl. skovrider H. SCHOUBYE spurgte, om de opsparede fonds 
var tilstrækkeligt store. 

Skovrider E. TOLsTRup mente, at den opsparede kapital var for 
lille, og at kontingentet burde hæves . Tolstrup påpegede end
videre, at en af foreningens vigtigste funktioner var at fremme 
det kollegiale sammenhold, og at det måske derfor var værd at 
overveje at bruge lidt mere af kontingentet til generalforsam
lingsarrangementet. 

Skovrider P. QUISTGAARD oplyste, at dengang man begyndte 
opsparingen, havde man stipuleret fondets størrelse til kr. 
200.000. Fondet var oprindelig ment som en kampfond, men den 
tanke er vel nu i hovedsagen forladt. I en økonomisk brydnings
tid, som den vi oplever nu, vil der i vid udstrækning være brug 
for efteruddannelse og omskoling og hertil kræves penge, og 
fondet kan måske anvendes til dette formål. 

Forstander, dr. agro E. HOLMSGAARD mente, at fondet stadig 
burde betragtes som en kamp fond og anså 200.000 kr. fO'r at være 
tilstrækkeligt hertil. 

Kgl. skovrider H. SCHOUBYE anså fondet for at være for lille 
og pegede på, at man i stedet for kontingentforhøjelse kunne 
gennemføre visse besparelser f.eks. ved at nedsætte tilskudene 
til de studerende og udlandsarbejdet samt holde billigere møder. 

Forstkandidat A. DYBBROE foreslog, at man forhøjede kontin
gentet og fik tilslutning fra skovrider H. C. Nissen .. 

Skovrider P. QUISTGAARD f-andt, at foreningens udgifter var 
beskedne, og at det var vigtigt, at foreningen rådede over midler, 
såedes at der var økonomisk baggrund for at løse de opgaver, 
der uvægerlig ville melde sig. 

Disponent A. BANG efterlyste bestyrelsens stilling. 
Afdelingsleder M. V. KNUDSEN nævnte, at foreningen hal' planer 

om kurser for yngre forstkandidater, og hvis disse planer skulle 
realiseres, var det sandsynligvis nødvendigt at forhøje kontin
gentet. 

Kgl. skovrider N. L. THOMSEN foreslog en fO'rhøjelse på kr. 25,
årligt. 

Dirigenten, kgl. skovrider J. MUNKØE påpegede, at generalfor-
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samlingen ikke kunne vedtage en kontingentforhøjelse, når 
forslag herom ikke var opført på den udsendte dagsorden. 

Formanden, skovrider Sv. BANG udtalte, at det er muligt, at 
foreningen kan blive nødt til at anvende den opsamlede fond 
som en kampfon d og i sa fald er beløbet for lille, men i en 
sådan situation, kan der ifølge lovenes § 19 udskrives ekstra
kontingent. Bestyrelsen mener, at vi et år endnu kan klare os 
med de nuværende kontingenter. Skovrider Bang lovede at ville 
rejse spørgsmålet igen ved næste års generalforsamling. 

Dirigenten konstaterede herefter, at ingen havde yderligere 
bemærkninger til foreningens regnskab og erklærede, at dette 
punkt på dagsordenen var godkendt. 

Ad. 4. Behandling af fremsendte forslag. 

Formanden fremsatte følgende kommentarer: 
Ved sidste generalforsamling rejste professor O. HElBERG 

spørgsmålet, om danske forstkandidater bosat i udlandet kan 
være ordinære medlemmer og derved have de ordinære med
lemmers rettigheder. I denne anledning bad vi vor juridiske 
konsulent, højesteretssagfører HEISE se vore love igennem og 
foreslå ændringer, der kunne muliggøre medlems ret for danske 
forstkandidater bosat i udlandet. Samtidig skulle højesterets
sagføreren undersøge, om der var andre punkter, .der trængte 
sig på med en ændring efter tidens krav og udvikling. 

Højesteretssagføreren har herved fundet frem til, at det ville 
væl'e ønskeligt, om det præciseres, hvad der forstås ved forst
kandidat«, idet ordet »forstkandidat« ikke findes i lovgivningen 
i kg!. anordninger eller andre administrative bestemmelser, -
således at højesteretssagføreren foreslår, at der i § 5 indføjes 
efter »For-stkan didat« (k-andidater med skovbrugseksamen udgået 
fra Den kg!. Veterinær og Landbohøjskole). Imidlertid har høje
steretssagføreren ikke været kendt med, at der i vort officielle 
eksamensbevis faktisk står, at man erklæres for »Forstkandidat«, 
- så dette skulle vel i og for sig være beskyttelse og forklaring 
nok. 

Hvad det andet forslag til lovændringer -angår, erkendes at for
slaget retter en meningsløshed, idet der i § 6 omtales, at danske 
forstkandidater bosatte i udlandet kan optages som ekstraordi
nære medlemmer (d.v.s. uden stemmeret), men da § 15 samtidig 
anfører kontingentet for ordinære medlemmer bosatte i udlan
det, vil det sige, at danske forstkandidater bosatte i udlandet 
lige så godt kan være ordinære medlemmer (kontingentet er det 
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samme, kr. 20,- ), - ja, så er der ingen grund til at opretholde 
bestemmelsen i § 6 c. 

Jeg synes, vi skal rette denne skønhedsfejl ved at vedtage 
denne lovændring jfr. § 46. Gennemfører vi den, er det rent 
teknisk meget let at rette vore love dermed, at der til medlem
merne udsendes rettelsesnotitser, gummierede og til indklæb
ning, således at alle vil have mulighed for at have de a jour
førte love i den gule bog. 

Men iøvrigt agtes medlemslisten udsendt hvert år, således 
at de skete ændringer vil fremgå af denne. 

Dirigenten satte forslagene under afstemning og begge blev 
vedtaget. 

Forstkandidat A. DYBBROE begrundede anmodningen om op
tagelse af »Træindustriens Forstkandidater« som anerkendt 
organis'ation med, at der i dag er beskæftiget ca. 30 forstkandida
ter ved træindustrielIe virksomheder, og at disse forstkandida
ter har en hel del problemer, der adskiller sig fra de øvrige 
forstkandidaters, og det ville derfor være ønskeligt, om denne 
stærkt voksende gruppe havde dens egen repræsentant i besty
relsen. Foreningen tæller i øjeblikket kun 16 medlemmer, men 
den relativt lille tilslutning skyldes formentlig, at mange af de 
forstkandidater, der naturligt vil være medlemmer, er på ferie . 

Formanden, skovrider Sv. BANG, redegjorde for bestyrelsens 
syn på den ny fOTening. Principielt så man med sympati på 
sagen, men foretrak at stille spørgsmålet om optagelse i bero, 
indtil den ny forening havde 20 medlemmer. Spørgsmålet kunne 
rejses igen på næste års generalforsamling. 

Forstander, dr. agro E. HOLMSGAARD, f.andt, at det var en 
uheldig udvikling med de mange anerkendte organisationer og 
dermed fødte medlemmer af bestyrelsen. 

Kg!. skovrider H. SCHOUBYE mente ligeledes, at denne deling 
af foreningens medlemmer efter erhverv var uheldig og frem
hævede, at andre grupper af forstkandidater f.eks. statens til
synsførende med de private skove lige så vel kunne møde op 
og fremsætte ønske om optagelse som anerkendt organisation. 

Afdelingsleder, dr. agro H. HOLSTENER-JØRGENSEN, mente, at 
anmodningen om optagelse burde behandles på næste års gene
ralforsamling, når foreningen havde fået mindst 20 medlemmer, 
og var iøvrigt modstan der af de mange fraktioner i foreningen. 

Skovrider P. QUJSTGAARD stillede følgende forslag: 
Generalforsamlingen bemyndiger bestyrelsen til at optage 

foreningen »Træindustriens Forstkandidater« som anerkendt 
organisation, når denne forening har fået mindst 20 medlemmer. 
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Afdelingsleder M. V. KNUDSEN var principielt modstander af 
delingen i fraktioner; i det aktuelle tilfælde mente han imid
lertid, at en fraktion var nyttig, idet man i bestyrelsen havde 
brug for et medlem med godt kendskab til denne stærkt voksende 
gruppes særlige problemer. 

Dirigenten satte det ·af skovrider QUISTGAARD fremsatte forslag 
under afstemning, hvilket blev vedtaget; herved bortfalder det 
af bestyrelsen fremsatte forslag. 

Ad. 5. Valg af 2 bestyrelsesmedlemmer. 

Da flere medlemmer havde indsendt stemmesedler til sekre
tariatet, og da bestyrelsen mente, at denne fremgangsmåde ikke 
var lovlig, bad dirigenten foreningens juridiske konsulent om 
en udtalelse herom. 

Højesteretssagfører HEISE udtalte, at ifølge lovenes § 29 kan 
stemmeretten udøves enten ved personlig stemmeafgivelse eller 
ved fuldmagt fra mere end 4 medlemmer. De udsendte stemme
sedler må altså betragtes som ugyldige. 

Ved den påfølgende afstemning valgtes: 

Skovrider B. THORLACIUS-USSING ag 
Forstkandidat OLE SCHARFF 

til medlemmer af bestyrels!!n. 

Ad. 6. Valg af medlem og suppleant til foreningens voldgiftsret. 

Skovrider J. ABELL og skovrider CHR. SMJTH genvalgtes. 

Ad. 7. Valg af revisor. 

Kg!. skovrider T. TONBOE genvalgtes. 

Ad. 8. Valg af tid og sted for næste års generalforsamling. 

Der fremsattes forslag om Djursland, Nordjylland og Lolland
Falster og bestyrelsen bemyndigedes til at vælge imellem de 
fremsatte forslag. 

Ad. 9. Eventuelt. 

Forststuderende P. GULDAGER PETERSEN takkede far tilskuddet 
til de forststuderendes forening og oplyste, at pengene . anvendtes 
til studierejser, foredmg og til dækning af udgifter i forbindelse 
med besøg af udlændinge. 

Skovrider C. KINDT ankede over de dyre arrangementer i for
bindelse med generalforsamlingerne. 
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Forstkandidat E. BORSHOLM fremhævede, at den svigtende del
tagelse af unge netop skyldtes det relativt dyre arr-angement. 

Sekretæren, afdelingsleder A. YDE-ANDERSEN lovede at under
søge mulighederne for at gøre deltagelse i generalforsamlingen 
billigere og efterlyste forslag i så henseende. 

Underdirektør POUL LARSEN mente ikke, at forholdet til Dansk 
Skovforening var så godt, idet denne ved sine nye love havde 
frataget de forstkandidater, der er medlemmer, stemmeretten. 
Dette forhold burde påtales af forstkan didatforeningen. 

Kg!. skovrider A. HVIID redegjorde for de nye loves tilbli
velse, idet han fremhævede, at det, der var sket, var en naturlig 
konsekvens af den økonomiske udvikling indenfor skovbruget. 
Han fandt det ganske naturligt, at kun skovejere havde ind
flydelse på kontingentudskrivningen, og distriktsbestyrere havde 
stemmeret i alle andre sager. Tilbage står den ret store gruppe 
C-medlemmer, som ikke har stemmeret og ingen repræsentant i 
bestyrelsen, og HVIID fandt det rimeligt at henstille til Dansk 
Skovforening, at disse medlemmer fik en repræsentant. 

Da ikke flere ønskede ordet, erklærede dirigen ten, kg!. skov
rider J. MUNKØE generalforsamlingen for hævet, idet han udtalte 
en tak til bestyrelsen for det udførte arbejde. 

Formanden, skovrider Sv. BANG takkede dirigenten for for
træffelig ledelse af generalforsamlingen. 

J. Munkøe. ,4. Yde-Andersen. 
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